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§ 7

Information om drogförebyggande arbete riktat till barn och
unga samt om Mini-Marias verksamhet

Sammanfattning
Miranda Gjelseth, drogförebyggande samordnare inom barn och
utbildningsförvaltningen, berättar om kommunens drogförebyggande arbete. Arbetet
utgår från samverkansgruppen Drogfri ungdom som består av representanter från
kommunledningskontoret, kultur och fritidsförvaltningen och barn och
utbildningsförvaltningen. Arbetet sker därtill i samverkan med flera andra
konstellationer med aktörer från både Uddevalla kommun och Västra
Götalandsregionen samt samordnat med det brottsförebyggande arbetet. Drogfri
ungdom arbetar utifrån en tvåårig strategi som är framtagen baserat på regeringens
ANDTS-strategi, alkohol, narkotika, dopning, tobak och spel. Ungas användning av
alkohol och tobak i Uddevalla har sjunkit över tid och ungas användande av narkotika i
Uddevalla ligger på en lägre nivå än genomsnittet för unga i Sverige. Främjande och
förebyggande arbete riktat till barn och unga har bäring på det drogförebyggande
arbetet.

Gunnar Söderberg, kurator inom socialtjänsten, berättar om Mini-Marias verksamhet i
Uddevalla. Mini-Maria Norra har huvudmottagningar i Uddevalla och i Trollhättan,
verksamheten i Uddevalla startades upp 2023. Den drivs av Uddevalla kommun och
Västra Götalandsregionen i samverkan. Mini-Maria riktar sig till målgruppen unga, 13–
21 år som har frågor om alkohol, droger eller spel om pengar. Verksamheten har tre
huvudsakliga uppdrag: att ge tvärprofessionell rådgivning och behandling till enskilda,
att bedriva ett utåtriktat preventivt informationsarbete riktat till unga utifrån lokala
behov och att stärka kvalitet i verksamheten genom att arbeta utifrån evidens och verka
för spridning av fungerande metoder. Mini-Maria befinner sig på primärvårdsnivå och
finns geografiskt i Dagsons hus på Södra hamngatan 12.

Beslut
Hälsopolitiska rådet beslutar

att notera informationen.



Protokoll
Hälsopolitiska rådet

2024-05-14

Justerandes signatur Utdragsbestyrkande

§ 8 Dnr KS/2024:21

Redovisning av projekt 2024, utifrån tertialrapport

Sammanfattning
Under 2024 stöder hälsopolitiska rådet åtta projekt i kommunen. Projekten inkommer
med en delrapportering tertialvis till folkhälsostrateg. Utifrån dessa rapporteringar får
hälsopolitiska rådet information om status i projekten, goda exempel och avvikelser.

Sammantaget når utvecklingsprojekten målgrupper i alla åldrar och utgår från
hälsopolitiska rådets prioriterade utvecklingsområden: barn och ungas förutsättningar
för en bra start i livet för god hälsa och utbildning, psykisk hälsa, hälsosamma
levnadsvanor, inkludering och delaktighet.

Projektet Aktivitet Förebygger har fått fokusera 2024 års insats till Ramnerödsskolan
och kommer inte att starta upp på fler skolenheter detta år så som först planerats.
Rekrytering av en kommunal projektledarfunktion har dragit ut på tiden men nu går
rekryteringen in i slutfasen och en projektledare förväntas vara på plats efter sommaren.
De projektmedel som inte kommer att användas i början av året kan användas till att
utöka samordnarrollen under årets resterande månader.

Projekten bedöms fungera väl och prognosen visar att tilldelade medel kommer att gå
åt.

Folkhälsostrateg Emelie Eék redogör för ärendet på sammanträdet.

Beslutsunderlag
Kommunledningskontorets tjänsteskrivelse 2024-04-23
Rapportering 1 Utveckling av familjecentralsarbete
Rapportering 1 Social hållbarhet i förskolan
Rapportering 1 Aktivitet Förebygger
Rapportering 1 Tanke och hälsa
Rapportering 1 En hållbar infrastruktur för fysisk aktivitet
Rapportering 1 SM i rörelse
Rapportering 1 Motverka och förebygga ofrivillig ensamhet
Rapportering 1 Folkhälsa, trygghet och tillit

Beslut
Hälsopolitiska rådet beslutar

att notera informationen.
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§ 9 Dnr KS/2024:245

Information om ekonomi och tvärsektoriellt folkhälsoarbete
2024, hälsopolitiska rådet

Sammanfattning
Hälsopolitiska rådet har avsatt medel för tvärsektoriellt folkhälsoarbete. Både regionen
och kommunen finansierar denna budgetpost som är tänkt att användas till löpande
folkhälsoinsatser som uppstår ur behov under året. Folkhälsostrateg har i enlighet med
tidigare beslut fattat av Hälsopolitiska rådet möjlighet att bevilja medel till insatser som
ligger i linje med rådets mål och inriktning, upp till 50 tkr. Insatser som överstiger 50tkr
ska behandlas av rådet.

Följande folkhälsoinsatser har beviljats medel under våren, totalt 182 tkr av 375 tkr:

Tandhälsomaterial för förskolor i samverkansprojekt med folktandvården, 22 tkr
HBTQI-verksamhet för unga, Studieförbundet ABF, 16 tkr
Uppmärksammande av Rocka Sockorna, Studieförbundet Vuxenskolan, 4 tkr
Öppen föreläsning om hedersrelaterat våld, HRV-gruppen, 10 tkr
Familjehemsdagar, Familjehemsenheten 5 tkr
Kompetensutveckling inom NPF, konferens för Föräldraresursen, 15 tkr
Förebygga och motverka ofrivillig ensamhet i ordinärt boende, 40 tkr
Äldreträffar, arrangerade i samverkan mellan Vårdcentralen och Mötesplatsen på
Dalaberg, 20 tkr
Barnahus Fyrbodals Barnkonferens för personal som möter barn och unga, 50 tkr

Folkhälsostrateg Emelie Eék redogör för ärendet på sammanträdet.

Beslutsunderlag
Kommunledningskontorets tjänsteskrivelse 2024-04-23
Ansökan om medel 2024, Tandhälsa i förskolan
Ansökan om medel 2024, HBTQI-verksamhet för unga i Uddevalla
Ansökan om medel 2024, Rocka sockorna
Ansökan om medel 2024, Föreläsning om Hedersrelaterat våld
Ansökan om medel 2024, Familjehemsdagar
Ansökan om medel 2024, Kompetensutveckling inom NPF
Ansökan om medel 2024, Förebygga och motverka ofrivillig ensamhet i ordinärt
boende.
Ansökan om medel 2024, Äldreträffar på Dalaberg
Ansökan om medel 2024, Barnkonferens
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Forts. § 9

Beslut
Hälsopolitiska rådet beslutar

att notera informationen.
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§ 10 Dnr KS/2023:267

Medborgarförslag från Oskar Sigurd om utegym i centrala
Ljungskile, svar på remiss

Sammanfattning
Förslagsställare, Oskar Sigurd, har inkommit med ett medborgarförslag om att anlägga
ett utegym i den södra delen av Badhusparken i Ljungskile. Badhusparken beskrivs som
en lämplig plats utifrån dess centrala läge och att den i dagsläget redan lockar till sig
besökare i form av träningsgrupper och barnfamiljer. Kommunfullmäktige beslutade
2023-05-10 att överlåta åt kultur och fritidsnämnden att besluta i ärendet efter remiss till
samhällsbyggnadsnämnden och hälsopolitiska rådet.

Ett sätt att främja folkhälsa är att erbjuda lättillgängliga och avgiftsfria möjligheter till
träning. Hälsopolitiska rådet ser positivt på att skapa och tillgängliggöra ytor för fysisk
och social aktivitet, så som ett utegym. Utomhusträning erbjuder ett antal fördelar
jämfört med inomhusträning genom ökad frisk luft, naturligt solljus och utevistelsens
effekter på mental hälsa och stress. Vid planering av utegym och andra aktivitetsplatser
är det viktigt att väga in aspekter som trygghet, tillgänglighet och attraktivitet med en
bred målgrupp i åtanke för att investeringen ska komma så många som möjligt till del,
en förutsättning för att kunna stärka folkhälsan. Undersökningar har visat att det är
vanligare att pojkar och män använder utegym, än att flickor och kvinnor gör det. Ett
sätt att öka förutsättningarna för ett mer jämlikt användande av platsen kan vara att
bemanna platsen vissa tider med utvalda målgrupper i fokus.

Användandet av ett utegym och effekten av träning på ett utegym kan gynnas av en
placering i nära anslutning till där människor bor och vistas, exempelvis i anslutning till
gångvägar, cykelstråk, motionsspår eller lekplatser. Hälsopolitiska rådet överlåter dock
ställningstagande om placering av utegym och likande, till kultur och
fritidsförvaltningen och samhällsbyggnadsförvaltningen utifrån deras sakkunskap om
platsen, naturvärden och övergripande planering av verksamhet i området.

Beslutsunderlag
Kommunledningskontorets tjänsteskrivelse 2024-04-23
Kommunfullmäktiges protokollsutdrag 2023-05-10 §115
Medborgarförslag från Oskar Sigurd om utegym i centrala Ljungskile 2023-05-02
Bilaga tillhörande medborgarförslag från Oskar Sigurd om utegym i centrala Ljungskile
2023-05-02

Beslut
Hälsopolitiska rådet beslutar

att lämna tjänsteskrivelsen som svar på remissen.
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§ 11

Aktuellt som berör folkhälsa

Sammanfattning
Emelie Eék, folkhälsostrateg, kommunledningskontoret, ger kort info om aktuella
händelser inom folkhälsoområdet. Den 12 september anordnas folkhälsoforum för alla
folkhälsoråd i Fyrbodal tillsammans med Västra Götalandsregionen, temat kommer att
vara hälsoekonomi.

Utvecklingsmedel inför 2025 är utlysta, det rör sig om en mindre summa än vanligt då
mestadels av rådets utvecklingsmedel redan är intecknade i fleråriga projekt.

Uddevalla kommun kommer att få ta del av statliga medel för suicidprevention, en fråga
om förvaltningarnas behov av insatser har skickats till förvaltningschefer,
förvaltningarnas representanter i hälsopolitiska rådet samt till de lokala
samverkansgrupperna. Det är folkhälsostrateg som samordnar medlen.

Delregionala nämndernas samverkanskoncept 2024 med RF-SISU,
Riksidrottsförbundets och SISU Idrottsutbildarnas regionala organisation, Västra
Götaland och VGB, Västra Götalandsregionens bildningsförbund. Medlen är riktade till
civilsamhället och insatser ska ske inom de prioriterade områdena: psykisk hälsa och
suicidprevention med fokus på tidiga insatser, ofrivillig ensamhet i alla åldrar och fysisk
aktivitet.

Folkhälsomyndigheten har lanserat en E-utbildning God och jämlik hälsa för samhällets
utveckling. Utbildningen kan användas för kompetensutveckling av hälsopolitiska rådet,
men också för rådets deltagare för att sprida kunskap om folkhälsa i andra sammanhang.

Beslut
Hälsopolitiska rådet beslutar

att notera informationen.  
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§ 12

Rundan- aktuella frågor/reflektioner och information som
berör folkhälsa

Sammanfattning
Rundan genomförs med fokus på hur verksamheterna bidrar till folkhälsan i Uddevalla
och vad som är aktuellt inom verksamheterna med bäring på folkhälsa för närvarande.

Kultur och fritidsförvaltningen
Robert Wendel (S) och Annica Ryman, förvaltningschef: Kultur och
fritidsförvaltningens är en liten förvaltning men med ett brett uppdrag. Verksamheten
syftar i stort sett till folkhälsa genom exempelvis kulturverksamhet,
friluftslivsverksamhet och fritidsverksamhet, sådant som gör livet meningsfullt och
bidrar till lust att leva. Nu har det snart blivit dags att inviga Rimnersbadet.
Förvaltningen har ingått idéburet offentligt partnerskap med Uddevalla Sim kring
landbadet och process pågår kring ytterligare ett partnerskap med fokus på social
gemenskap utifrån boule. Inom ramen för After School-verksamhet prövas tre olika
modeller som kommer att utvärderas.

Socialtjänsten
Ann-Charlott Gustafsson, (UP), Camilla Johansson (C) och Fredrik Broberg,
enhetschef: Folkhälsa är ett av kommunens huvudsakliga uppdrag, att befolkningen
håller sig friska så långt det är möjligt håller tillbaka kostnader för välfärden. Idag är
drygt 170 barn placerade i familjehem i kommunen. Familjen och nyblivna föräldrar
erbjuds tidigt stöd på bland annat de öppna förskolorna, där förebyggs ensamhet och
behov av stödinsatser kan fångas upp i ett tidigt skede. Olika former för boende för
seniorer så som seniorboende och trygghetsboende, utreds och planeras för att möta
behov, förebygga ensamhet och för att kunna erbjuda kostnadseffektiva vård- och
omsorgslösningar på sikt. Ny socialtjänstlag träder i kraft i juli 2025, det ställer krav på
socialtjänstens förebyggande arbete, en kartläggning av det förebyggande arbetet i
Uddevalla kommun kan bli aktuell.

Samhällsbyggnadsförvaltningen
Elisabeth Sundberg, avdelningschef: Förvaltningen träffar alla åldersgrupper genom
ansvar för planering och skötsel av offentliga miljöer, lokalvård och måltider. Inom
lokalvården har minskning av allergier uppmärksammats som en följd av
allergistädning, och inom måltid erbjuds en stor variation för ett näringsriktigt intag.
Förvaltningen deltar i trygghetsvandringar där det bland annat uppmärksammats behov
av bättre belysning vid Kampenhof, något som förvaltningen åtgärdar.
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Forts. § 12
Samhällsbyggnadsförvaltningen samverkar med kultur och fritidsförvaltningen i ett
utvecklingsprojekt som just nu arrangerar medborgardialoger om aktivitetsytor i
Ljungskile med olika målgrupper.

Barn och utbildningsförvaltningen
Niklas Moe (M): Det drogförebyggande arbetet är viktigt för en god folkhälsa.
Utvecklingsprojektet Aktivitet Förebygger bidrar till hälsa genom bland annat fysisk
och meningsfull aktivitet under, och efter, skoltid. Regeringen har tillsatt en utredning
som berör utveckling av elevhälsan.

Kommunledningskontoret
Niklas Moe (M) och Helena Svernling, enhetschef: Arbetsmarknadsavdelningen arbetar
för att människor ska komma i egen försörjning och för integration vilket båda bidrar
till en positiv folkhälsoutveckling. En handlingsplan för att sänka kostnader för
försörjningsstöd är planerad att antas av kommunstyrelsen under våren 2024.
I övrigt har förvaltningen ett antal stödfunktioner som kan stötta förvaltningarna i deras
folkhälsoarbete, inom bland annat demokratiutveckling, folkhälsa, barnkonventionen
och med metoder och underlag så som sociala investeringar och välfärdsredovisningen.
Överenskommelsen mellan kommunen och idéburen sektor, ÖK Idé, samordnas av
kommunledningskontoret och kommer under kommande år ha fortsatt fokus på
ofrivillig ensamhet bland äldre och yngre. Ett omtag av arbetssättet har resulterat i ett
minskat processledarskap och ett ökat ansvar för förvaltningarna.

Västra Götalandsregionen, delregional nämnd Norra
Hans-Joachim Isenheim (MP) och Mats Johansson (M): Både i den strategiska hälso-
och sjukvårdsnämnden och den delregionala nämnden ingår folkhälsa, mänskliga
rättigheter och social hållbarhet som viktiga områden. Ofrivillig ensamhet är en
folkhälsoutmaning, inte minst bland unga, som behöver prioriteras. En kommundialog
mellan delregional nämnd norras representanter i folkhälsoråden och Trestad är
planerad till den 15 maj.

Vårdcentral
Anders Olsson, vårdcentralchef Närhälsan Skogslyckan: Vårdcentralerna bidrar till
folkhälsan bland annat genom sina vaccinationsinsatser. Vaccination mot
lunginflammation sker kostnadsfritt för åldersgruppen 75 + samt för svårt sjuka.
Vaccinationer har pågått under större delen av våren. Det har varit ett uppsamlingsheat
av vaccinationer mot covid-19 för riskgrupper så som äldre, TBE-vaccinationer pågår
för närvarande.

Beslut
Hälsopolitiska rådet beslutar

att notera informationen.
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